

Ethics in Research and Bioethics in Human Health of Misiones Health System

Ética en Investigación y Bioética en Salud Humana en el Sistema de Salud de Misiones

María C. Martín^{1,*}

1- Área de Investigación, Subsecretaría de Recursos Humanos, Ministerio de Salud del Gobierno de Misiones. Misiones, Argentina.

* E-mail: dra.cristina.martin@gmail.com

Received: 17/10/2023; Accepted: 10/11/2023

Abstract

The health research area of the Ministry of Health of the province of Misiones, dependent on the Undersecretary of Human Resources and Planning and created by Ministerial Resolution No. 1086/12, has the mission of promoting, prioritizing and regulating health research as a tool that provides criteria of effectiveness for decision-making in the health policies of the Province. It is also a member of the Ministerial Network of Health Research Areas for Argentina – REMINSA, formed in 2010 as a cooperation network between leaders of research areas of the Ministries of Health of the 24 jurisdictions, and the Ministry of Health of the Nation. He is also a member of the National Research Ethics Advisory Committee, created by Resolution 1016/16, made up of representatives of the Provincial Research Ethics Committees or similar organizations of each province, and with the support of Technical Advisory Commissions that are made up of experts in research and in research ethics. Within the Area, the Provincial Research Ethics Committees (CEIP) were established, created by Ministerial Resolution Number 2489/16, and the provincial Human Health Bioethics Committee created by Ministerial Resolution Number 1713/20 with the purpose of deliberating and arguing rationally about the moral dilemmas that arise in the field of life and health sciences, with the horizon set on the protection of the dignity and rights of people, protecting both respect for the rights of patients or subjects of research, as well as the legitimate interests of Health institutions and workers and supported by current international and national laws. Both Committees, as part of their regulatory work, prepare important Documents such as Circuit for the Formal presentation of research proposals with the native population on health issues in the province of Misiones approved by Resolution 2262/22 of the Ministry of Health of Misiones; Exceptional crisis situation due to the covid-19 pandemic: ethical recommendations for decision-making in an exceptional situation regarding admission and allocation of resources in the intensive care unit/medical clinic; Ethical guidelines for Informed Consent in Covid19 situations. As part of the teaching work, Courses are organized for researchers and Committee members as policies informed by evidence with the Pan American Health Organization and as part of the regulatory function, public and private Institutional Committees are promoted, coordinated, regulated and accredited.

Keywords: Ethics Committee, Informed Consent, Human Health.

Resumen

El área de investigación para la salud del Ministerio de Salud la provincia de Misiones dependiente de la Subsecretaría de Recursos Humanos y Planificación y creada por Resolución Ministerial N°1086/12 tiene como misión promover, jerarquizar y regular la investigación para la salud como herramienta que aporte criterios de efectividad para la toma de decisiones en las políticas sanitarias de la Provincia. Integra además la Red Ministerial de Áreas de Investigación en Salud para Argentina – REMINSA conformada en 2010 como una red de cooperación entre referentes de áreas de investigación de los ministerios de Salud de las 24 jurisdicciones, y el Ministerio de Salud de la Nación. Además integra el Comité Nacional Asesor de Ética en Investigación, creado por Resolución 1016/16 conformado por referentes de los Comités Provinciales de Ética en Investigación u organismos similares de cada provincia, y con el apoyo de Comisiones Técnicas Asesoras que conformadas por expertos en investigación y en ética en investigación. Dentro del Área se constituyeron los Comités de ética en Investigación Provincial (CEIP), creado por Resolución Ministerial Número 2489/16 y el Comité provincial de Bioética en Salud Humana creado

por Resolución Ministerial Número 1713/20 con el propósito de deliberar y argumentar racionalmente sobre los dilemas de orden moral que se presentan en el campo de las ciencias de la vida y la salud, con el horizonte puesto en la protección de la dignidad y derechos de las personas, amparando tanto el respeto por los derechos de los pacientes o sujetos de investigación, como así también los intereses legítimos de las instituciones y los trabajadores de la Salud y respaldados por las leyes internacionales y nacionales vigentes.

Ambos Comités como parte de su labor normativa elaboran documentos importantes como Circuito para la presentación Formal de propuestas de investigación con población originaria en temáticas de la salud en la provincia de Misiones aprobado por Resolución 2262/22 del Ministerio de Salud de Misiones; Situación excepcional de crisis por pandemia covid-19: recomendaciones éticas para la toma de decisiones en situación de excepcionalidad respecto al ingreso y asignación de recursos en la unidad de cuidados intensivos/clínica médica; pautas éticas para el Consentimiento Informado en situaciones de Covid19. Como parte de la labor docente se organizan cursos para investigadores y miembros de comités como políticas informadas por evidencia con la Organización Panamericana de la Salud y como parte de la función regulatoria, se promueve, coordina, regula y acredita a los Comités Institucionales públicos y privados.

Palabras clave: Comité de Ética, Consentimiento Informado, Salud Humana.